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Svar på personlige henvendelser 
 
 
AGS-studievejleder: 
 
Hej Jeppe og Patrick. 
  
Det lyder til at være en spændende projektopgave, I har gang i. Jeg vil gerne svare på jeres spørgs-
mål, men jeg bliver samtidig nødt til at understrege, at mine svar kun er baseret på min umiddelbare 
fornemmelse/erindring og altså ikke er hviler på videnskabeligt grundlag. 
 

• En pæn del at vore elever (hovedparten) fortsætter på en lang videregående uddannelse, ty-
pisk universitetet. Blandt meget populære studier her er medicin, jura og statsskundskab - og 
det er samtidig nogle af de studier, der kræver et ret højt karaktergennemsnit for at man kan 
blive optaget. Også ingeniørstudiet er ganske populært blandt mine elever. 

• En del elever vil gerne til udlandet for at studere og begrundelsen er oftest ønsket om at lære 
en anden kultur og et andet sprog godt - men det er ganske sjældent at de påbegynder studiet 
i udlandet, oftere starter de på en dansk uddannelse og indlægger så et semester eller to på 
en uddannelsesinstitution i udlandet. 

• Det er min fornemmelse, at ingeniøruddannelsen i dag er lidt mindre populær end tidligere. 
Det tror jeg skyldes arbejdsløshedsspøgelset. Samtidig er uddannelser med medier og kom-
munikation blevet mere populære. 

 
Jeg håber, det kan hjælpe jer. 
  
Med venlig hilsen 
Karsten 
 
 
EUC-syd-studievejleder: 
 
Hej Jeppe og Patrick 
  
Der hvor der er mest søgning er: Data- og kommunikationsuddannelsen, hvorunder IT supporter 
hører. Jeg ved ikke om det er fordi den er prestigefyldt, nok mere fordi det lyder spændende. 
  
Vi har muligheden for ”Praktik i udlandet” PIU. Der er da nogle der benytter sig af det, specielt 
inden for kokkefaget, men også nogle bygge og anlægs elever. Det er dog ikke mange, måske 10-20  
stykker om året. 
Angående vores gymnasieelever (HTX) er det ikke mit indtryk at mange vælger udenlandske ud-
dannelser, i hvert fald ikke i første runde. De kan muligvis tage en udenlandsk master uddannelse 
oven på en dansk  ingeniørudd. 
  
Uddannelsesvalget svinger en del. For et par år siden var der rigtig mange tilmeldinger til Tømrer 
grundforløb. Det er der ikke mere. Data har længe ligget højt. Mekaniker grundforløb er steget de 
sidste par år. 
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Håber  kan bruge dette til noget. 
  
  
Med venlig hilsen 
  
Mogens Nielsen 
Studievejleder 
EUC Syd 
Sønderborg 
mn@eucsyd.dk  
Tlf. 5131 4846 
 
 
UU-vejleder: 
 
Hej Jeppe og Patrick. 
Det er da en spændende opgave i er i gang med! 
  

• Nej - der er ikke mange der ikke gennemfører en ungdomsuddannelse - Ca 15%. Det skyldes 
oftest sociale årsager, at man ikke gennemfører en ungdomsuddannelse. 

• Uddannelser der spurgt meget ind til: Politiuddannelse, frisør, automekaniker, IT-
uddannelser. Mest prestigefyldte uddannelser: Læge, dyrlæge, advokat, ingeniør (traditionel-
le videregående uddannelser). 

• Unge har ændret holdning: Ser tydligere betydningen / nødvendigheden  af at tage en ud-
dannelse 

 
Med venlig hilsen 
Verner Hansen, UU-Vejleder 
Telf: 27908245 
Mail: veha@sonderborg.dk 
www.uu-sonderborg.dk 
 
 
BCS-studievejleder: 
 
Kære Patrick og Jeppe 
  
En studentereksamen fra handelsgymnasiet giver 2 muligheder. Den ene mulighed er at læse videre. 
Det gør ca. halvdelen af vores elever. Mange fortsætter indenfor handelsområdet og læser HA, 
Økonomi, markedsøkonom eller finansøkonom, men ellers spreder det sig over alle mulige uddan-
nelser. 
  
Den anden halvdel finder en praktikplads indenfor handel og kontor. F.eks i en bank, som speditør 
eller revisor eller som handelselev.50, 
  
Jeg har desværre ikke nogen oversigt over hvad der bliver valgt, så skal I have fat i StudievalgSyd, 
som er studievejledningen for alle de videregående uddannelser. 
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Med venlig hilsen 
  
Erling Junker 
Studievejleder 
 
 
Statsskole-studievejleder: 
 
Hej Jeppe og Patrick 
  
Jeg har svært ved at svare på Jeres spørgsmål, da jeg kun har fornemmelser baseret på erfaringer her 
fra statsskolen. 
Jeg henviser til et link fra undervisningsministeriet, hvor der er en række tal om søgemønstret ved 
de videregående 
uddannelser. 
  
  
http://www.ubst.dk/uddannelse-og-forskning/uddannelsesstatistik/universiteternes-bachelor-og-
kandidatuddannelser 
  

 
 
  
Pkt. 1 Uddannelser med højt gennemsnit har stigende prestige 
Pkt. 2 Der er et stigende antal unge der tager en uddannelse i udlandet på grund af globaliseringen, 
EU m.m. 
Hvor mange ved jeg ikke ( I kan spørge på studievalg.dk under ug.dk) 
Pkt. 3. Kreative uddannelser har fået større interesse gennem de seneste år. I forhold til behovet for 
kandidater er søgningen til tekniske og naturvidenskabelige uddannelser forbavsende lille. Sociale 
og pædagogiske uddannelser har også haft vigende søgetal. 
  
Mvh. 
Leif 
 
 
Hej igen! 
Jeg glemte dette link om uddannelse, som I måske også kan bruge. 
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http://www.uvm.dk/~/media/Files/Stat/Tvaergaaende/PDF10/100624_tal_der_taler2009_ny.ashx 
  
mvh. 
Leif 
 
 
Chat med e-vejliedning: 
 
Else fra e-vejledningen siger, at uddannelser, hvor der kræves et højt snit for at komme ind, er de 
mest populære/prestigefyldte. Det samme gælder for nogle erhvervsuddannelser, hvor det kræver, at 
man har en læreplads for at kunne blive optaget på grundforløbet. Eksempler er fotograf, frisør, 
veterinærsygeplejerske mm. Om uddannelse i udlandet siger hun, at mange tager deres uddannelse i 
Danmark for derefter at tage et enkelt semester i udlandet eller tage et praktikophold. Hun henviser 
bl.a. til hjemmesiden http://gribverden.dk . Hun fortæller, at der er mange internationale uddannel-
ser, der gerne vil have, at man også er uddannet i udlandet – bl.a. pga. sprogkundskaber og kend-
skab til udlandet. 
 
Sanne fra e-vejledningen siger, at lange uddannelser som regel er mere prestigefulde blandt de unge 
end dem, der tager mindre tid. De unge ser generelt også op til læger og advokater. Til uddannelse i 
udlandet siger hun, at der faktisk ikke er så mange, der tager til udlandet og studerer et år eller to, 
som der er plads til – også selvom der egentlig er gode muligheder for at få økonomisk hjælp til det. 
Hun siger også, at det ser godt ud på ens CV, hvis man har været i udlandet og studere, fordi mange 
virksomheder ønsker, at man har erfaring fra udlandet (især sprogkundskaber og kultur). Hun for-
tæller, at det en periode var meget populært blandt drenge at arbejde som tømrer eller læse noget 
med IT, og at mange piger ville være frisør. 
 
 
UU-vejleder: 
 
Hej Jeppe og Patrick. 
  
Desværre har jeg meget travlt, så det bliver ultra korte svar. 
Kontakt evt. Bent Christensen - jeres vejleder - for at få uddybende svar i form af et interview evt. 
 

• På landsplan ca. 17 % der IKKE gennemfører. 

• Svært at svare entydigt på - der er rigtig mange forskellige grunde. Dårligt fremmøde eller 
fortrydelse af det valgte er nok de to mest hyppige.   

• TV-programmer kan godt gøre f. eks. kokke eller malerfaget mere populære i en periode. 
Overordnet er det desværre nok sådan at de gymnasiale ungdomsuddannelser giver mere 
prestige. Lønarbejdermæssigt set føre de jo også gennemsnitligt til en højere løn. Indkomst 
= prestige   

• Det tror jeg egentlig ikke så meget nej. 
 
Mvh. 
Sønderborg Kommune 
 
Ungdommens Uddannelsesvejledning 
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Jens Lycke Wind  
Funktionsansvarlig for skolevejledningen UU-Sønderborg. 
Tlf. 8872 5984 
jlwi@sonderborg.dk  
www.uu-sonderborg.dk 
 
 
Studievalg Syd: 
 
Hej Patrick og Jeppe 
  
Dejligt for os at modtage en så engageret mail fra 2 unge mennesker, hvilket vi synes er spændende, 
så vi vil meget gerne besvare jeres spørgsmål, så godt det lader sig gøre for os. 
  

1. Der er ikke så mange, der fra starten planlægger at tage hele deres uddannelse i udlandet, 
selvom det da forekommer for enkelte. Men der er en rimelig stor gruppe, der planlægger at 
tage noget af deres uddannelse i udlandet, hvilket planlægningsmæssigt og økonomisk er 
nemmere, end skal man tage hele sin uddannelse i udlandet. Desværre er der stadig ikke 
nok, der tager noget af deres uddannelse i udlandet, dette vurderet ud fra, hvad regerin-
gen/folketinget/samfundet ønsker.  

2. De unge, der tager en hel eller en del af en uddannelse i udlandet, begrunder det oftest med, 
at de synes det vil være spændende, det vil være meget lærerigt eller de vil gerne på sigt ar-
bejde primært i udlandet. Enkelte ønsker det, da de har noget af deres familie i udlandet eller 
de har en kæreste i udlandet.  

3. Ja, der er klar nogle uddannelser, der er mere prestigefyldte end andre. Kort sagt, kan man 
sige, at jo flere der søger ind på en uddannelse i forhold til det antal studiepladser, der er til 
rådighed, jo mere populær er en uddannelse (oftest), det betyder, at for tiden og inden for 
længere tid er det uddannelser som medicin, odontologi (tandlæge), psykologi, antropologi, 
statskundskab, International Business, arkitekt, veterinær (dyrlæge), jordemoder, der er de 
mest populære. Der er så fra år til år enkelte uddannelser, der bliver populære, men ikke 
holder så længe, da de kan være mere eller mindre oppe i tiden og så falde i popularitet igen.  

4. Man kan meget kort sige, at flere unge er mere opmærksomme på, hvilke uddannelser de ta-
ger i forhold til, hvad kan føre til job, end for flere år siden. Det kan betyde, at nogle af de 
mere kreative uddannelser er mere i spil, da mange unge i dag ved, at en kreativ uddannelse 
føre til et arbejdsmarked, hvor det første folk skærer ned på, når det går dårligt rent økono-
misk, er ikke at købe luksus, design og lignende, men bruge man penge på det nødvendige 
og man vil altid have brug for sundhedsvidenskabelig uddannet personale. Man tænker altså 
i dag mere på, hvilke uddannelser, der kan føre til jobs, der er behov for, men på samme tid 
er vi ved Studievalg også meget opmærksomme, at arbejdsmarkedet i fremtiden kan se ret 
anderledes ud end således det ser ud nu, så man må aldrig gå helt i panik og altid vælge sine 
interesseuddannelser fra, da det lige nu ser svært ud at få arbejde med, da arbejdsmarkedet 
om 10 år kan være i en sådan form, som vi nu slet ikke kan forestille os. Desuden har der 
været eksempler på uddannelser, hvor det har gået meget op og ned, nemlig ingeniøruddan-
nelsen, der i dag giver gode jobs, som tidligere oftest gav gode jobs, men som i en periode 
fra 1985 til ca. 2000 havde det svært.  

5. Jeres sidste spørgsmål kan vi her ved Studievalg faktisk ikke kan svare på, da vi alene for-
holder os til de videregående uddannelser, så skal I have et fornuftigt svar på det sidste 
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spørgsmål, bør i tage kontakt til UU – Vejledningen i Sønderborg, der registrerer forhold 
omkring dette i jeres kommune. Her er linket til dem http://www.uu-sonderborg.dk/ 

  
Jeg håber, I har fået lidt ud af disse svar og ønsker jer begge held og lykke med jeres opgave.  
I er altid velkomne til at tage kontakt til os igen, drejer det sig om videregående uddannelser.  
  
De bedste hilsner 
Hanne Marie 
  
Hanne Marie Roos 
Vejleder 
Studievalg Sydjylland 
Nytorv 5, 1.sal 
6000 Kolding 
Tlf: 76 32 55 04 
Mobil: 30 71 46 94 
hmr@studievalg.dk 
www.studievalg.dk/sydjylland 
Studievalg Sydjylland er et regionalt center under Undervisningsministeriet, og vi tilbyder information og vejledning 

om alle landets videregående uddannelser, efteruddannelse og beskæftigelsesmuligheder. 

 
 
Studievalg Syd (tillægsspørgsmål om arbejdsmarkedets fremtid): 
 
Hej igen Jeppe og Patrick 
  
Dejligt, at I kunne bruge svarene og jo, jeg vil gerne forsøge at besvare jeres andre spørgsmål, men 
de kan desværre ikke besvares så entydigt, som de tidligere spørgsmål, I. stillede. 
  

1. Det er ikke muligt at komme med en liste over uddannelser, der alene vil føre til arbejdsløs-
hed, som I fint selv beskriver som et overmættet marked på det område. Man kan egentlig 
kun sige, at de mennesker, der ikke får nogen uddannelse, de ufaglærte vil være dem, der 
bliver for mange af i forhold til arbejdsmarkedet og de vil opleve, at det bliver mere og mere 
vanskeligt at finde et arbejde, men taler man om folk med en uddannelse og specielt folk 
med en videregående uddannelse, så vil man ikke kunne svare på det, da vi på ingen måde 
kender det fremtidige arbejdsmarked. Endelig afhænger dette også af, hvor villig og hvor 
fleksibel folk i fremtiden vil være for at læse mere uddannelse oven på den uddannelse de 
allerede har, eller læse en helt anden retning. Jo mere vedvarende uddannelse, man får, jo 
bedre vil man altid stå i relation til arbejdsmarkedet. Det betyder også, at vi ikke kan være 
helt sikre på, hvilke områder, vi kommer til at mangle i fremtiden. Mange mener at vide det 
eller kunne forudsige det, eller har det godt med at kunne sige noget i den retning, men det 
er alene spekulationer, da alle disse forudsigelser bygger på den viden, vi har nu og vi vil 
sikkert ikke ane, hvad man i fremtiden kan lave, gøre, har brug for, da vi ikke kan tænke ud 
over vores egen kapacitet lige nu. Måske får vi slet ikke brug for så mange sosu – folk, som 
vi nu tror er tilfældet, da fremtiden måske inkludere, at deres arbejde vil blive udført af ro-
botter, og i fremtiden vil der  måske ikke være almindelige skoler, hvor børnene møder op, 
de får måske al deres undervisning hjemmefra via det virtuelle rum og så er der måske en 
lærer til 100 børn og læreren sidder et helt andet sted, ikke på en skole, men hjemme. Det er 
bare eksempler på, jobs, som vi nu har svært ved at forestille os ikke er der, men vi ved det 
ikke og jeg kan derfor ikke svare jer på spørgsmålet. 
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2. Antallet af arbejdsløse er ikke altid afhængigt af det antal, der søger ind på en uddannelse, 
det afhænger i højere grad af, hvor mange studiepladser man har og altså hvor mange man 
optager af det antal, der søger ind. Der uendeligt mange, der søger ind på medicinstudiet, 
men lige meget, hvor mange, der søger, så har man kun et bestemt antal studiepladser, der er 
bare så mange, der afvises. Det antal studiepladser, der er på medicin er således, at der ikke 
uddannes for mange læger, men der mangler stadig en del læger og man optager derfor så 
ikke bare flere medicinstuderende, sådan hænger det hele bare ikke sammen, da det er både 
dyrt og vanskeligt at uddanne en dygtig læge, ligesom det er meget vanskeligt og dyrt at ud-
danne en dygtig jager pilot, så man optager ikke bare alle, der ønsker det.  

  
Jeg ved, det kan være lidt vanskeligt at forså den kompleksitet, der er på arbejdsmarkedet og der-
med hvorledes hele uddannelsesmarkedet spiller ind på det. Hele området er noget, som mange sid-
der og prøver at danne sig et billede af, uden at kunne sige noget entydigt om alligevel.  
Jeg har sat nogle links ind, hvor I måske kan se noget omkring fremtidens og nutidens arbejdsmar-
ked. http://www.ug.dk/Job/artikleromjobogarbm/beskaeftigelsesudsigter/generellebeskudsigter.aspx 
  
Og så er der dette link 
http://www.ug.dk/Job/artikleromjobogarbm/beskaeftigelsesudsigter/enkeltefagoguddgrupper.aspx 
  
http://www.ug.dk/Job/artikleromjobogarbm/trendsogtendenser/detnyearbejdsliv.aspx 
  
I ønskes held og lykke med det 
  
De bedste hilsner 
Hanne Marie 
  
Hanne Marie Roos 
Vejleder 
Studievalg Sydjylland 
Nytorv 5, 1.sal 
6000 Kolding 
Tlf: 76 32 55 04 
Mobil: 30 71 46 94 

hmr@studievalg.dk 
www.studievalg.dk/sydjylland 
Studievalg Sydjylland er et regionalt center under Undervisningsministeriet, og vi tilbyder informa-

tion og vejledning om alle landetsvideregående uddannelser, efteruddannelse og beskæftigelsesmu-

ligheder. 

 
 
Studievejleder, Københavns Universitet: 
 
Kære Jeppe & Patrick  
 
Tak for jeres henvendelse. 
 
Jeg vil meget gerne svare på jeres spørgsmål. 
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• Der er indskrevet ca. 35.000 studerende ved Københavns Universitet, af dem tager ca. 1500 
hvert år på udenlandsophold. De fleste begrunder der lyst til at læse i udlandet med at det 
udvider deres horisonter og får en bunke vilde oplevelser. De opnår indblik i andre måder at 
leve og studere på, og det giver dem menneskelige kompetencer man ikke kan læse sig til i 
en bog. Det er desuden en grænseoverskridende og udfordrende oplevelse at skulle stå på 
egne ben i et fremmet land, og de studerende der har været ude føler at de bliver styrket og 
modent af disse oplevelser.  

• Der er en række af vores uddannelser som er meget ansøgte, det drejer sig om: Medicin, 
Molekylær biomedicin, Veterinærmedicin, Tandlæge, Film- & Medievidenskab, Retorik, 
Litteraturvidenskab, Psykologi, Antropologi, Sociologi, Statskundskab og Jura. På alle disse 
uddannelser (med undtagelse af Jura) kræver det 10,0 eller mere i gennemsnit på studenter-
eksamen for at blive optaget. I kan selv se statistikken her: 
http://studier.ku.dk/optagelsesstatistik/2010/kvotienter/. Den absolut mest prestigefyldte ud-
dannelse vi har, er Medicin, det er den som allerflest ansøgere ønsker at blive optaget på. 
Det er derfor det kræver 10,8 i gennemsnit for at komme ind på den.  

• På grund af finanskrisen har mange unge svært ved at finde job, og derfor søger de mod de 
højere læreanstalter. Ikke blot Københavns Universitet, men også de øvrige universiteter i 
landet har oplevet en markant fremgang i antallet af ansøgere. I 2010 modtog vi over 15000 
ansøgninger på Københavns Universitet, vi havde dog kun kapacitet til at optage ca. 7600 
nye studerende. På grund af dette er der ikke nogen af vores uddannelser der er blevet min-
dre populære, mange (særligt dem der hører under det humanistiske fakultet) har oplevet en 
voldsom fremgang. Vi regner med at dette vil fortsætte så længe finanskrisen står på.  

 
Jeg håber dette svarer på jeres spørgsmål, ellers er I meget velkomne til at skrive igen. 
Med venlig hilsen 
  
Stephanie Sarah Hentze Bekkar 
Studievejleder 
  
Københavns Universitet 
Uddannelsesservice 
Vejledning og Optagelse 
Fiolstræde 1 
1171 København K 
TEL 33141536 
sa-info@adm.ku.dk 
www.studier.ku.dk 

 


